
№16  23 декабря 2009
Журнал «Новая Эўропа»  — сетевое издание о политике, обществе, культуре

©  Новая Эўропа  /  www.n-europe.eu     
E-mail редакции:  ne@n-europe.eu
ISSN 2072-487X

01

©  Офис за демократическую Беларусь   
www.democraticbelarus.eu 

03
Новости

07
Интервью
Приблизить европейское будущее

10
Беларусь — ЕС  
«Трэці сектар» — трэці лішні?

13
Культура: топ-5
З месца ў кар’ер

16
In Memoriam
Потери уходящего года Год как год04

http://www.democraticbelarus.eu


№16  23 декабря 2009  © Новая Эўропа  /  www.n-europe.eu    

© Офис за демократическую Беларусь  /  www.democraticbelarus.eu02

Крупным планом

Мальчик прикасается к ледяной скульптуре 
полярного медведя, сквозь тающий лед которой 
проступает бронзовый скелет. Скульптура 
расположена в столице Дании Копенгагене, где 
проходила 15-я конференция ООН по изменению 
климата. 8 декабря 2009 года. 

Фото: REUTERS / Bob Strong
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Новости за неделю

ЗялёНы Калідор НаваГодНім паштоўКам
Спецыяльныя акенцы для прыёму навагодніх паштовак 

адкрыла 15 снежня Пошта Японіі. Звычай адпраўляць на 
Новы год віншавальныя паштоўкі — адна з непарушных 
японскіх традыцый. Прычым паштоўку адрасат мае атры-
маць не пазней за 1 студзеня. У сувязі з гэтым Пошта 
Японіі звярнулася да грамадзян з просьбай не адкладаць 
адпраўлення віншаванак на апошні момант, а зрабіць гэта 
да 25 снежня.

У Японіі паштоўкамі абменьваюцца не толькі сваякі ды 
сябры, але і звязаныя агульнымі праектамі кампаніі ды 
фірмы. Блізкім японцы любяць дарыць паштоўкі, змайстра-
ваныя рукамі, робячы калаж фотаздымкаў дзяцей ці самых 
важных падзей за год. Паводле падлікаў паштавікоў, сёле-
та кожны жыхар 127-мільённай краіны занясе да адмысло-
вага акенца не менш як 30 паштовак.

Крыніца: РІА Навіны

КраСота БЕЗ жЕртв
30 % елочных гирлянд небезопасны — их использование 

может привести к удару током или стать причиной пожара. 
Такие цифры получены в результате исследования, прове-
денного Европейской комиссией с ноября 2007 по май 2009 
года. За это время на соответствие более чем 20 различ-
ным требованиям протестировали 196 случайных образцов 
елочных гирлянд.

Некоторые из них не смогли успешно пройти ни одной 
технической проверки. Процент несоответствия фонари-

ков требованиям в разных странах-участницах ЕС вышел 
различным. Так, в Венгрии опасными для потребителей 
признаны 96 % протестированных гирлянд, в Нидерлан-
дах — 56 %, в Китае — 41 %.

Тем, кто все же готов рискнуть ради новогодних «огонь-
ков», Еврокомиссия рекомендует выбирать продукцию 
известных производителей, а также самим быть осторож-
ными при использовании гирлянд.

Источник: rus.DELFI.ee

ХудшИй подароК На рождЕСтво
Немецкий журнал «Фокус» опубликовал рейтинг самых 

отвратительных рождественских подарков для жителей 
Германии. Согласно социологическому опросу, вне конку-
ренции в списке подарков «со знаком минус» идут мужские 
носки и женские чулки. Найдя под елкой эти предметы гар-
дероба, расстроятся минимум 69 % немок и 63 % немцев.

Немного отстают от лидеров «непопулярного» хит-парада 
ночные сорочки и пижамы (соответственно 62 % женщин и 

57 % мужчин), нижнее белье (55 % и 60 %), парфюмерия и 
косметика (28 % и 39 %), деньги (36 % и 31 %), подарочные 
сертификаты (20 % и 27 %).

Что касается желанных подарков, то, по данным различ-
ных германских СМИ, немцы с удовольствием обнаружат 
под рождественской елкой что-нибудь из электроники 
(ноут буки, «ай-фоны», мобильные телефоны), а также 
туристическую путевку.

Источник: izvestia.ru

дЗЕд мароЗ: На траКтары і З мовай
Болей за тысячу ўдзельнікаў збярэ святочнае шэсце Дзя-

доў Марозаў ды іншых казачных персанажаў 25 снежня ў 
Мінску. Дзевяць раёнаў сталіцы дэлегуюць на акцыю па 42 
Дзяды Марозы. Аднак галоўнага Дзядулі ў калоне не будзе. 
Яго з’яўленне па традыцыі станецца нечаканасцю для 
прысутных. Гэтак, летась лідэр айчынных Сантаў зла дзіў 
патрыятычны хэпінінг, аб’явіўшыся публіцы на трактары 
«Беларус».

Таксама на святы жыхароў сталіцы чакае прыемны сюр-
прыз ад Мінгарвыканкаму. Усе асноўныя гарадскія імпрэзы 
з нагоды Каляд і Новага году сёлета будуць праходзіць на 
беларускай мове. Пра гэта паведаміў начальнік упраўлення 
культуры Мінгарвыканкаму Уладзімір Карачэўскі, зазна-
чыўшы, што працаўнікі культуры мусяць паказваць прыклад 
у стварэнні беларускага каларыту на святочных імпрэзах.

Крыніца: telegraf.by

Фото:  
uteko.com

Фото: 
worldsfamousphotos.com

ifdestroyedstilltrue.com

Фота: 
phokuz.blog.tut.by
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НИ цуНамИ, НИ ЗЕмлЕтряСЕНИй

в целом можно отметить начало постепен-
ного восстановления мировой экономики 
и, соответственно, роста цен на нефть. К 

сожалению, число горячих точек не уменьшилось, 
напротив, произошел кровопролитный конфликт 
в Синцзян-Уйгурском автономном округе КНР. 
По-прежнему далеко от стабильности положение в 
Иране и Афганистане, а сомалийские пираты все 
так же захватывают суда в Аденском заливе. Прак-
тически никаких сдвигов не наблюдалось в ситуа-
ции вокруг ядерной программы Ирана.

В то же время не случилось (три раза тьфу, так 
как год еще не закончился) характерных для про-
шлых лет гигантских природных катаклизмов, таких 
как цунами в Индийском океане, землетрясение 
в Пакистане или ураган Катрина. Обошлось и без 
техногенных катастроф не только планетарного, но 
и регионального масштаба.

Тем не менее, какие-то события оставили в памя-
ти более глубокий след. Их предлагаемый выбор 
является субъективным. У каждого читающего эти 

строки наверняка имеются собственные предпочте-
ния, мало или совсем не совпадающие с авторски-
ми. Но вряд ли кто-то станет отрицать, что ничего 
и близко соизмеримого по своим трагическим 
последствиям с 11 сентября 2001 года в нынешнем 
году не случилось. Вероятные же расхождения во 
взглядах лишь подтвердят отсутствие чего-либо 
особо примечательного.

оБъЕдИНЕНИЕ Европы

К числу важнейших событий полити-
ческой жизни на европейском континенте 
следует отнести вступление в силу Лис-
сабонского договора. Позади остались 
волнения, связанные с повторным рефе-
рендумом в Ирландии, особыми позиция-
ми президентов Польши и Чехии. Можно 
сказать, что сделан еще один шаг к созда - 
нию «Соединенных штатов Европы».

Однако назвать этот шаг выдающимся можно с 
натяжкой. Избрание на посты председателя Евро-
союза и главы общеевропейской службы внешних 
сношений далеко не самых харизматичных полити-

ков свидетельствует о том, что в ЕС пока нет ясной 
концепции собственного будущего. Страны-участ-
ницы явно уклоняются от ответа на принципиаль-
ный вопрос, согласны ли они полностью отказаться 
от идеи национального государства, или же их це-
лью является исключительно политическая консо-
лидация. Отчасти этот вопрос может быть прояснен 
в следующем году.

Еще одним заметным событием для Евросоюза 
стало официальное оформление программы «Вос-
точное партнерство». На данный момент прежде-
временно говорить об успешности ее реализации: 
многое будет зависеть как от Брюсселя, так и от 
шести участников программы. Но определенные 
позитивные результаты видны уже сейчас.

дажЕ тЕ, Кто проФЕССИоНальНо ЗаНИмаЕтСя 

полИтИКой, Едва лИ вСпомНят, За что БылИ 

удоСтоЕНы НаГрады НЕКто дж. Хьюм И д. трИмБл, 

прИчЕм НЕ далЕЕ КаК в 1998 Году

мир в 2009 году

Год как год

михась Ильинский

ретроспективное обозрение 
международной жизни в уходящем году 
показывает, что ничего эпохального, 
такого, что оказало бы воздействие на все 
мировое сообщество, не случилось. Хотя 
с полной уверенностью утверждать это 
можно будет лишь некоторое время спустя.

анализ международных событий уходящего года 
показывает, что ничего потрясшего мир 
в 2009-м не произошло
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мир в 2009 году

прЕмИя для БараКа

Закономерно много и часто в этом году в центре 
внимания находился президент США Барак Обама. 
А вот присуждение ему Нобелевской премии мира 
стало неожиданностью и вызвало противоречивые 
отклики.

В данной связи стоит вспомнить, что основными 
претендентами на награду были колумбийский 
сенатор Пьедад Кордоба, добившаяся освобожде-
ния 16 заложников из плена леваков-повстанцев, 

иорданский принц Гази бин Мухаммед, препода-
ющий в университете философию, и афганская 
правозащитница Сима Самар. Все они — весьма 
достойные люди, но в сравнение с матерью Тере-
зой, Андреем Сахаровым или Мартином Лютером 
Кингом не идут.

Для определения лауреата премии мира не 
существует четких критериев, поэтому спорные 
решения случаются здесь нередко. Даже те, кто 
профессионально занимается политикой, едва ли 
вспомнят, за что были удостоены награды некто 

Дж. Хьюм и Д. Тримбл, причем не далее как в 1998 
году. В ряде случаев происходит и переоценка цен-
ностей. Сейчас высказываются большие сомнения 
в правильности присуждения премии Ясиру Арафа-
ту или Джимми Картеру, хотя тогда это выглядело 
вполне естественно.

амЕрИКу лИХорадИт

Если речь зашла об Америке, то на память не-
пременно приходит банкротство знаменитой авто-
мобилестроительной корпорации General Motors — 

БараК оБама проИЗНоСИт НоБЕлЕвСКую рЕчь во врЕмя цЕрЕмоНИИ 
в мэрИИ Города оСло. 10 дЕКаБря 2009 Года. Фото: daylIfE.coM

прЕЗИдЕНта ГоНдураСа маНуэля СЕлайю путчИСты дЕпортИровалИ 
ИЗ СтраНы в пИжамЕ. Фото: REUTERS.coM
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мир в 2009 году

крупнейшее за всю историю Штатов. Промышлен-
ный символ США скончался на сто первом году 
существования, пережив длинную череду взлетов 
и падений. Сумел преодолеть две мировые войны 
и Великую депрессию, но не выстоял под напором 
нынешнего кризиса.

В Центральной Америке произошло событие, 
которое вряд ли будет иметь значительные по-
следствия, но ставшее по-своему примечатель-

ным, — переворот в Гондурасе. Во-первых, вопреки 
многолетним латиноамериканским традициям, он 
был бескровным: президента, попытавшегося нару-
шить в свою пользу конституцию, посадили в пижа-
ме на самолет и выдворили из страны. Во-вторых, 
«путчисты», как обещали, провели выборы, причем 
неправдоподобно быстро — всего через пять меся-
цев. Кто бы мог ожидать такого от государства, ок-
руженного разными венесуэлами и боливиями, где 
правители на «мелочи», вроде Основного закона, 
не обращают внимания?

НЕт мИНарЕтам!

Но вернемся в Европу. Удивил многих итог про-
веденного в Швейцарии референдума по вопросу 
дальнейшего строительства в стране мусульман-
ских минаретов. Более 57 % населения проголосо-
вали за запрещение строительства.

Интересно, прислушаются ли власти Петербурга к 
мнению своих граждан, выступающих против стро-
ительства башни «Газпрома», если аналогичный 
плебисцит покажет, что таковых большинство? Или 
демократия в России уже настолько управляема, 
что подобного просто не может случиться? Про-
шедшие там с колоссальными нарушениями реги-
ональные выборы дают основания для такого рода 
утверждений.

Нельзя не упомянуть в нашем обзоре о всемир-
ной Конференции ООН по климату в Копенгагене, 
участники которой остались недовольны ее резуль-
татом — подписанием необязательной декларации. 
Но столь важное мероприятие требует специально-
го рассмотрения.

В целом же год был как год. Жизнь продолжает-
ся.

ИЗБраНИЕ На поСты прЕдСЕдатЕля 

ЕвроСоюЗа И Главы оБщЕЕвропЕйСКой 

СлужБы вНЕшНИХ СНошЕНИй далЕКо 

НЕ СамыХ ХарИЗматИчНыХ полИтИКов 

СвИдЕтЕльСтвуЕт о том, что в ЕС 

поКа НЕт яСНой КоНцЕпцИИ 

СоБСтвЕННоГо БудущЕГо

жоЗЕ маНуэл БарроЗу, мИрЕК тополаНЕК И ХавьЕр СолаНа На СаммИтЕ «воСточНоГо партНЕрСтва» 
в праГЕ. 7 мая 2009 Года, Фото: daylIfE.coM
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Интервью

приблизить 
европейское 
будущее

юлия мицкевич, фотографии алёны лис

«реевропеизация Беларуси» — это долгосрочный 
процесс, успешная реализация которого зависит 
от внешнеполитических и внутренних факторов

тема развития диалога Беларуси и Евросоюза 
была в 2009-м обсуждаемой в масс-медиа 
как никогда ранее. дать однозначную оценку 
целому процессу сложно, но можно подвести 
промежуточные итоги. поэтому последней 
интервьюируемой «Новай Еўропы» в этом году 
стала руководитель «офиса за демократическую 
Беларусь» в Брюсселе и партнер нашего проекта 
ольга Стужинская.

оля, т.к. в конце года принято подводить итоги, хочу у тебя, 
как у главы хорошо известной как в Европе, так и в Беларуси 
организации, поинтересоваться, каковы они. чего удалось 

достичь, а что хотелось бы, но возможно так и не получилось? Ну и 
конечно, какие планы на следующий год?

Достичь, на мой взгляд, удалось многого. Новый формат взаимоотно-
шений между ЕС и Беларусью позволил нашей организации расширить 
сферу деятельности и реализовать часть проектов в стране. Раньше, 
напомню, наш офис занимался исключительно информационной и коор-
динационной деятельностью в Брюсселе, Страсбурге и других ключевых 
европейских городах, а также занимался осуществлением культурных 
проектов.

Диалог ЕС с официальным Минском предоставил нам возможность 
контактировать с представителями госструктур и успешно развивать 
сотрудничество в рамках экспертных проектов, которые мы выполняем 
в тесном сотрудничестве и при поддержке Офиса ЕС (ранее — делега-
ции Еврокомиссии в Минске), Института стратегических исследований 
(BISS) и Фонда развития правовых технологий. Финансирование экспер-
тных визитов в Брюссель и круглых столов в Минске, которые являются 

ольГа СтужИНСКая, дИрЕКтор «оФИСа За дЕмоКратИчЕСКую БЕларуСь» 
в БрюССЕлЕ
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Интервью

частью данных программ, предоставлено шведским 
и датским правительствами.

Через имплементацию таких программ, я считаю, 
нам удалось создать определенные платформы для 
диалога между независимыми и государственными 
экспертами, представителями ЕС, аналитиками и 
журналистами. Конечной целью работы таких плат-
форм является «европеизация» законодательства 
в разных областях (охрана окружающей среды, 
энергетика, транспорт и образование), расширение 
сотрудничества с ЕС и повышение уровня квали-
фикации белорусских специалистов, а также более 
подробное информирование экспертов Евросоюза 
о положении дел в той или иной отрасли в Белару-
си.

Определенно, мне хотелось бы выделить в этой 
связи открытие «Энергетического клуба» в Минске, 
первое заседание которого прошло в ноябре, и ко-
торый будет продолжать работать в рамках наших 
экспертных платформ.

Среди мероприятий, организованных с нашим 
участием в этом году, пожалуй, наиболее значи-
мым было проведение конференции в Европейском 
парламенте под названием «ЕС и Беларусь: шесть 
месяцев спустя: достижения и вызовы», которая 
состоялась в марте в преддверии решения Совета 
ЕС по вопросу о продлении санкций в отношении 
некоторых белорусских чиновников — де-факто, 

решении о продолжении диалога с Беларусью или 
возврате на исходные позиции.

Наконец, мне хотелось бы упомянуть кампанию в 
поддержку облегчения визового режима для граж-
дан Беларуси, которую наша организация проводи-
ла совместно с движением «За свободу». Вместе 
с господином Милинкевичем мы разослали обра-
щения в министерства иностранных и внутренних 
дел всех стран-подписантов Шенгенского догово-
ра, а также Высокому представителю ЕС Хавьеру 
Солане, президенту Еврокомиссии Жозе Мануэлу 
Баррозу, президенту Франции Николя Саркози и 
канцлеру Германии Ангеле Меркель.

Что касается планов на будущий год, то мы будем 
стараться и дальше развивать программы эксперт-
ных обменов. Вслед за созданием «Энергетическо-
го клуба», очень хотелось бы видеть становление 
подобного рода ассоциации или сети для специ-
алистов в области образования. На мой взгляд, 
который, я уверена, отражает мнение многих, тща-
тельно подготовленная и продуманная реформа 
образования в Беларуси является необходимой и 
срочной. Доставшаяся нам в наследство советская 
школа, в том числе и высшая, постепенно утратила 
свои плюсы и перестала соответствовать требова-
ниям и вызовам сегодняшней действительности. 
Например, наша страна, как вы знаете, в отличие 
от своих ближайших соседей, включая Россию и 
Украину, не участвует в Болонском процессе. По-
тому, если мы хотим и дальше наращивать сотруд-
ничество с ЕС и двигаться по пути реинтеграции 
в европейское сообщество, реформы нам просто 
необходимы.

Мы, конечно же, продолжим информировать меж-
дународное сообщество о событиях в Беларуси — 
как через наш сайт и бюллетень, так и на встречах 
с представителями евроструктур, а также через 
участие в международных конференциях и круглых 

столах, посвященных проблемам отношений между 
ЕС и Беларусью. Наряду с этой деятельностью, наш 
офис будет прилагать максимум усилий, чтобы спо-
собствовать участию белорусского гражданского 
общества в инициативе «Восточное партнерство».

дИалоГ ЕС С оФИцИальНым 

мИНСКом прЕдоСтавИл Нам 

воЗможНоСть КоНтаКтИровать 

С прЕдСтавИтЕлямИ ГоССтруКтур И 

уСпЕшНо раЗвИвать СотрудНИчЕСтво 

в рамКаХ эКСпЕртНыХ проЕКтов

лоГотИп КампаНИИ За СНИжЕНИЕ СтоИмоСтИ 
вИЗ для БЕларуСов
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Наконец, надеюсь, что в первой половине 2010 
года мы завершим проект по переводу на англий-
ский язык и издадим книгу Владимира Орлова 
«Краіна Беларусь», которая расскажет англоязыч-
ной аудитории об истории нашей страны и поможет 
лучше понимать те процессы, которые происходят в 
Беларуси сегодня.

Наверное, не ошибусь, если скажу, что зна-
чимым в уходящем году для Беларуси стало 
налаживание диалога с Европейским Союзом, 
причем именно со стороны властей. вот и про-
грамма «восточное партнерство» динамично 
развивается. а каким ты, как эксперт непосред-
ственно с этим работающий, видишь европей-
ский вектор нашей страны в настоящем и буду-
щем?

Налаживание диалога с ЕС действительно стало 
переломным событием на белорусской внешнепо-
литической сцене. Полноценное участие в «Восточ-
ном партнерстве», расширение сотрудничества в 
разных сферах, заметно выросший интерес евро-
пейского бизнеса к возможностям инвестирования 
в нашу страну, возможная ратификация Договора о 
партнерстве и сотрудничестве между ЕС и Белару-
сью в будущем, первые шаги к облегчению визово-
го режима для наших граждан — все это не может 
не радовать. Но будучи реалисткой и трезво оцени-
вая внутриполитическую ситуацию в стране, я могу 
предположить, что «реевропеизация Беларуси» — 
это долгосрочный процесс, успешная реализация 
которого будет зависеть от ряда как внешнеполити-
ческих фактов, так и внутренних причин.

в преддверии приближающихся праздников 
хочу тебя поздравить и пожелать всяческих 
благ. Интересно было бы узнать, как белоруска, 
живущая в Европе, собирается отмечать Новый 
год.

Спасибо за поздравления.

Отмечать Новый год буду здесь, в Брюсселе, в 
кругу хороших друзей на праздничной вечеринке, 
где соберутся, скорее всего, представители боль-
шинства европейских — и не только — наций, и где 
можно будет услышать поздравления и пожелания 
на как минимум десятке языков.

Напоследок мне хочется пожелать всем читате-
лям «Новай Еўропы» по-настоящему Европейского 
года: с возможностями увидеть Эйфелеву башню 
и побродить по Монмартру в Париже, насладиться 
архитектурой и старыми улицами Праги или по-
сидеть за чашечкой кофе с ароматной вафлей на 

Гранд Пляс в Брюсселе. А также привезти домой 
частичку этой Европы и помочь своей стране 
вспомнить европейское прошлое и приблизить 
европейское будущее.

Ну и конечно мне хочется поблагодарить редак-
цию «Новай Еўропы» за плодотворное сотрудни-
чество и пожелать нам таких же успешных общих 
проектов в будущем!

Последнее, но самое важное: я хочу особенно 
поблагодарить сотрудников своего офиса за упор-
ный труд, терпение, настойчивость и наши общие 
успехи.

Интервью

КампаНИя в поддЕржКу ИНИцИатИвы по СНИжЕНИю СтоИмоСтИ вИЗ для БЕлоруСов. 
ольГа СтужИНСКая вручаЕт тЕКСт дЕКларацИИ БывшЕму прЕЗИдЕНту лИтвы И дЕпутату 
ЕвропарламЕНта вИтаутаСу лаНдСБЕрГИСу
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«трэці сектар» — 
трэці лішні?

юлія Снег

Напярэдадні новага 2010 года 
Еўропа абвясціла рэзалюцыю па Беларусі. 
падзея гэтая была чаканай ды інтрыгоўнай. 
Бо мала хто мог спрагназаваць, што ж 
будзе ў дакуменце, сыходзячы з тэорыі 
і практыкі беларускай рэальнасці і 
еўрапейскага стаўлення да яе.

Грамадская супольнасць за гэты год у многіх выпадках 
апынулася «за бортам» не толькi ў дыялогу Беларусь-
Еўрасаюз, але i ў самой Еўропе

чырвонай ніткай праз 2009 год праходзіла 
абвешчаная беларускім урадам «лібералі-
зацыя». Увасаблення гэтага слова ў жыццё 

чакалі па абодва бакі: як з боку еўрапейскага, так і 
з беларускага.

СаНКцыI ўБоК

Грамадзянская супольнасць у Беларусі чака-
ла, што афіцыйны Мінск сапраўды прыслухаецца 
да патрабаванняў Еўрасаюзу, і дэмакратычныя 
каштоўнасці хаця б паціху стануць увасабляцца ў 
беларускую рэчаіснасць: магчыма стане зарэгістра-
ваць грамадскую арганізацыю і набыць афіцыйны 
легальны статус тым НДА, якія існуюць нелегальна 
або рэгіструюцца за мяжой.

Еўропа, на меркаванне шматлікіх беларускіх 
экспертаў, таксама стамілася ад безвыніковасці 
санкцый карных і спадзявалася, што знойдзецца 
нагода, каб гэтыя санкцыі скасаваць.

Але на практыцы ўзаемадачыненні паміж пра-
дзяржаўным сектарам беларускага грамадства і 
сектарам «трэцім», грамадзянскай супольнасцю, 
набылі нечаканы паварот.

Раней на Еўропу спадзяваліся, як на той рычаг, 
які можа дапамагчы (прымусіць) дэмакратызаваць 
пэўныя механізмы, алгарытмы супрацоўніцтва ў 
міжнародных праектах.

дэКларацыя аБ НамЕраХ

І час ад часу гэтыя надзеі былі цалкам апраўда-
ныя — працавалі. Але дэкларацыю аб лібералізацыі 
ў еўрапейскіх варунках шмат якія чыноўнікі ўспры-
нялі як факт.

На практыцы гэта стала выглядаць гэткім чынам, 
прыводзіць прыклад ірына Сухій, старшыня Рады 
грамадскага аб’яднання «Экадом», актывістка эка-
лагічнага руху Беларусі:

«Праблема непаразумення з еўрапейскімі калега-
мі і Еўрапейскай камісіяй у прыватнасці ў тым, што 
яны ўспрымаюць нас як рэалізатараў тых ці іншых 
праектаў, а не як раўнапраўных удзельнікаў на ўз-
роўні фармавання палітыкі. Апроч таго, Еўракамісія 
рэалізуе шмат буйных праектаў праз супрацоўніц-
тва з дзяржаўнымі органамі ўлады. І для іх гэты 
сектар прыкладання высілкаў — прыярытэтны.

Вось яркі прыклад з маёй практыкі. Прыехалі 
еўрапейскія эксперты, якія займаліся стварэннем 
Нацыянальнага плану ў сферы развіцця альтэрна-
тыўных крыніц энергіі да 2012 года. У гэтым плане 
быў пункт па зменах палітыкі.

падчаС аКцыі пратэСту Затрымалі Каля 

тыСячы аСоБ. СвЕдКі Кажуць, што пры 

ЗатрымаННі паліцыя ўжывала Гвалт. 

Каля 900 чалавЕК ужо ЗвярНуліСя 

ў правааХоўНыя арГаНіЗацыі
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І прадстаўнікі Еўракамісіі кажуць нам, прад-
стаўнікам НДА, што яны бачаць нашую, грамадскіх 
арганізацый, ролю ў тым, каб ажыццяўляць пілот-
ныя праекты, распаўсюджваць інфармацыю аб 
аднаўляльнай энергіі, яшчэ нешта… Я пытаюся: «А 
як наконт першага кампаненту праекту, перагляду 
палітыкі?» — «А што?» — пытаюць мяне еўра-
пейскія калегі. — «Ну як? Беларусь ратыфікавала 
Орхускую канвенцыю, у адпаведнасці з ёй грамад-
скасць мусіць браць удзел у распрацоўцы праграм 
і палітыкі». — «Ну… Мы не ведаем, як там і што, 
але ў Міністэрстве аховы навакольнага асяроддзя 
і прыродных рэсурсаў катэгарычна супраць удзелу 
грамадскасці».

І ўзнікае як быццам правамоцнае пытанне: які 
можа яшчэ быць шлях, апроч патрабавання ад на-
шых дзяржаўных структур супрацоўнічаць з прад-
стаўнікамі экалагічных арганізацый? Толькі так, 
патрабуючы ў кожным праекце стварэння агульнай 
прасторы ўзаемадзеяння, можна зрабіць гэтую 
практыку нормай».

«ліБЕраліЗЕц»

З вострых выказванняў наконт беларускай рэаль-
насці адным з самых заўважных сёлета сталася 
меркаванне Надзвычайнага і Паўнамоцнага Амба-
садара Вугорскай Рэспублікі ў Беларусі Фэрэнца 
Контры:

«На саміце ў Празе па «Усходнім партнёрстве» 
прадстаўнік Беларусі пагадзіўся з дэкларацыяй, 
дзе гаворыцца пра тое, што аснова супрацоўніц-
тва — гэта агульныя каштоўнасці, дзе гаворыцца 
пра неабходнасць павышэння ў краінах-партнёрах 
узроўню дэмакратыі, свабоды слова, свабоды дру-
ку, свабоды палітычных партый. Але калі я бачу па 
тэлебачанні, што на Кастрычніцкай плошчы даволі 
часта збіваюць маладых людзей (падкрэслю — мір-
ных дэманстрантаў), то ўзнікае пытанне, што браць 
пад увагу: словы ці тое, што паказваюць тэлекаме-
ры. Калі людзі ў цывільным закрываюць камеры — 
відаць, ім нязручна, каб гэтыя камеры там былі. 
Калі журналістам перашкаджаюць выконваць свае 

прафесійныя абавязкі... Атрымліваецца, што гэтыя 
людзі не зацікаўленыя ў тым, каб паміж нашымі 
краінамі было добрае супрацоўніцтва. Вось што 
перашкаджае супрацы ў палітычным плане».

Пад канец года лібералізацыю, абвешчаную ў 
Беларусі, Павал Севярынец, адзін з лідэраў партыі 
«Беларуская хрысціянская дэмакратыя», вызначыў 
як «лібералізец». Бо ў рэгістрацыі БХД Міністэрства 
юстыцыі адмовіла. Спаслаўшыся на дзіўныя і сум-
неўныя, паводле грамадскіх актывістаў, прычыны.

Таксама пад канец года з юрыдычнага факультэ-
ту БДУ выключылі Таццяну Шапуцьку. «Ініцыятары 
адлічэння Таццяны не хаваюць, што падставай для 
такіх жорсткіх адміністрацыйных захадаў стала яе 
грамадская дзейнасць, а менавіта ўдзел у першым 
Форуме грамадзянскай супольнасці «Усходняга 
партнёрства», — пішуць у адкрытым лісце падтрым-
кі беларускія палітолагі. І гэта тое самае «партнёрс-
тва», ва ўдзеле ў якім афіцыйны Мінск дэкларуе 
шчырую зацікаўленасць.

ФэрэНц КоНтра, амБаСадар вуГоршчыНы 
ў БЕларуСі, Фота: EcooM.oRg

ірыНа СуХій, СтаршыНя рады ГрамадСКаГа 
аБ’ядНаННя «эКадом», Фота: Bp21.oRg.By

раСійСКі эКолаГ аНдрэй ажароўСКі, 
Фота: Bp21.oRg.By
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чатыры ГадЗIНы пад СНЕГам

Увосень адбыліся грамадскія слуханні ў Астраўцы, 
дзе тэарэтычна ў адпаведнасці з Орхускай канвен-
цыяй павінны былі абмеркаваць праект будаўніцтва 
АЭС у Беларусі. Абмеркаванне было вельмі ўмоў-
ным — прадстаўнікоў грамадскай супольнасці ў 
залу не пусцілі. А расійскі эколаг Андрэй Ажароўскі 
нават трапіў за краты — з абвінавачаннем у хулі-
ганстве.

Ніякіх праяў дэмакратыі ў фармальным увасаб-
ленні дэмакратычнага працэсу грамадскіх слухан-
няў не было, і з гэтага доўга яшчэ абураліся прад-
стаўнікі як беларускага, так і еўрапейскага боку.

Але падзеі ў Капенгагене, падчас Канферэнцыі 
ААН па змене клімату, прымусілі задумацца над 
правамоцнасцю чаканняў ад Еўропы зусім у іншых 
варунках, чым раней. Адбылася мірная дэманстра-
цыя пратэсту. Мiтынгоўцы выказвалі сваю нязгоду 
з тым, што на канферэнцыю не могуць патрапіць 
некалькі тысяч акрэдытаваных удзельнікаў — прад-
стаўнікоў розных грамадскіх арганізацый свету. 
Падчас акцыі пратэсту затрымалі каля тысячы 
асоб. Сведкі кажуць, што пры затрыманні паліцыя 
ўжывала гвалт. Каля 900 чалавек ужо звярнуліся ў 
праваахоўныя арганізацыі.

Сведка і ўдзельніца падзей Ірына Сухій распавядае:
«Мы проста прастаялі на вуліцы перад дзвярыма 

цэлы дзень, на пэўны момант да нас выйшлі і ска-
залі: «Вы праявіце цярпенне, вам давядзецца пача-

каць ад 2 да 6 гадзін, каб патрапіць унутр». Сказалі б 
праўду — што вы нікуды не патрапіце — ідзіце. А так 
усе спадзяваліся, што ўсё вырашыцца, стаялі і чакалі 
да апошняга пад дажджом і снегам. І дачакаліся, 
пакуль да нас выйшлі, падзякавалі за цярплівасць 
і развіталіся. Там палова народу наогул папросту 
расплакалася. Ад крыўды, ад расчаравання...»

Узнікае пытанне: і ў чым жа розніца паміж апош-
нім дыктатарскім у Еўропе рэжымам і дэмакратыч-
най канферэнцыяй ААН?

СпадЗяваННі ЗаСтаюцца

І напрошваецца выснова. На канферэнцыю за-
рэгістравалі 21 тысячу удзельнікаў. З іх 12 тысяч — 
прадстаўнікі недзяржаўных арганізацый і проста 
аглядальнікі. Арганізатары ведалі, колькі акрэды-
тавалі людзей, і мусілі разумець, колькі іх прыйдзе. 
Натуральна, прыходзіш да думкi, што гэта было 
палітычнае рашэнне. І ў Еўропе таксама не трэба 
занадта шмат грамадскіх арганізацый на такіх імп-
рэзах — каб не заміналі. Такое ўражанне, што ААН 
не зацікаўлена ў меркаваннях НДА, нашмат болей 
радыкальных за дзяржаўных дэлегатаў і больш 
зацікаўленых у захаванні клімату.

Падобна, што «трэці сектар» — ён трэці лішні не 
толькі паміж Еўропай і Беларуссю, але i калі адна 
палітычная сіла дамаўляецца з палітычнай сілай 
другой.

Прынятую ў дачыненні беларускiх улад рэзалю-
цыю Еўрапарламенту эксперты называюць жорст-
кай, але справядлівай. У ёй iзноў гучаць патра-
баваннi рэфармаваць выбарчае заканадаўства, 
дазволiць рэгiстрацыю партый ды НДА, зрабiць 
добрыя ўмовы для СМI i г. д. Спадзяванні на тое, 
што гэтыя патрабаванні будуць выкананыя — за-
стаюцца. Ці адбудуцца змены ў рэальнасці, а не на 
словах — як заўсёды, пакажа час.

Беларусь — ЕС

чИтайтЕ 
лучшИЕ матЕрИалы 
На СайтЕ «Новая эўропа»

WWW.N-EURopE.EU

НаомИ вольФ

Феминизм: 
миф об успехе

дЗмітры плаКС

Сэнс

алЕКСаНдр 
СарНа

Новый 
Колизей 

дмИтрИй 
БойчЕНКо

Гуманитарное 
знание в комиксах: 
попадание в точку 
или самоубийство?

Калі я Бачу па тэлЕБачаННі, што На 

КаСтрычНіцКай плошчы даволі чаСта 

ЗБіваюць маладыХ людЗЕй, то ўЗНіКаЕ 

пытаННЕ, што Браць пад уваГу: Словы ці 

тоЕ, што паКаЗваюць тэлЕКамЕры

http://n-europe.eu/article/2009/12/12/feminizm_mif_ob_uspekhe
http://n-europe.eu/article/2009/12/11/sens
http://n-europe.eu/article/2009/12/17/novyi_kolizei
http://n-europe.eu/article/2009/12/10/gumanitarnoe_znanie_v_komiksakh_popadanie_v_tochku_ili_samoubiistvo
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Культура: топ-5

З месца 
ў кар’ер

дар’я Гарошка

другі год культурніцкай «адлігі» ў Беларусі 
выдаў на публіку многае з таго, што доўгі 
час існавала выключна ў выглядзе праектаў 
і не выходзіла за межы галоваў літаратараў, 
мастакоў ды грамадскіх дзеячаў. падобна, 
што айчынныя культмэны, якія доўга запрагалі, 
вырашылі ўрэшце ірвануць з месца ў кар’ер.

На злосць фінансаваму крызісу і свіному грыпу ўвесь 
2009 год зоркі беларускага андэграўнду зацята секлі 
«акно ў Еўропу», збіралі кампаніі ды распраналіся

разнастайныя культурніцкія тусоўкі, выставы і праекты ладзіліся і 
раней. Але ў 2009 годзе яны набылі размах і вялікую колькасць 
еўрапейскіх партнёраў. На прыкладзе некаторых з такіх праектаў 

можна вылучыць асобныя тэндэнцыі, што былі ўласцівыя сёлета бела-
рускай нямасавай культуры.

1. раЗам НаС БаГата!

Культурніцкая кампанія «Будзьма!», якой у кастрычніку споўніўся год, 
працягнула важную леташнюю тэндэнцыю — імкненне да супрацоўніц-
тва. Падтрымаўшы заклік да калектывізацыі па нацыянальнай прыкме-
це, больш як 60 грамадскіх аб’яднанняў пасунулі асабістыя інтарэсы на 
карысць супрацы з калегамі. Як вынік — мерапрыемствы сталі менш 
палітызаванымі, лепей арганізаванымі і больш даступнымі грамадству 
дзякуючы добрай рэкламе.

За год кампанія стала ініцыятарам 927 мерапрыемстваў: літаратур-
ных імпрэз, экскурсій, канцэртаў, мастацкіх выстаў, лекцый па рэгія-
нальнай гісторыі ды помніках. Кампанія ахапіла больш як 100 гарадоў 
Беларусі. Бліжэй да сваёй культуры сталі 75 тыс. беларусаў з розных 
гарадоў краіны.
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Культура: топ-5

Акрамя таго, «Будзьма!» не стала адмяжоўвацца 
ад дзяржавы і ўзяла курс на стасункі з чыноўнікамі 
ў культурніцкай сферы. Агромністы сумёт у грамад-
ска-дзяржаўных адносінах пачаў-такі  паціху раста-
ваць, а беларуская культура пакрысе выходзіць са 
шматгадовага андэграўнду ды самаізаляцыі.

2. правЕрКа На талЕраНтНаСць

Месяц супраць гамафобіі, які праходзіў у красаві-
ку-траўні 2009 года, стаў першай доўгатэрміновай 
грамадскай кампаніяй за правы нетрадыцыйнай 
супольнасці. Акцыя праваабарончага праекту 
«ГейБеларусь» і Беларускай ініцыятывы за сэксу-
альнае і гендэрнае раўнапраўе, прымеркаваная да 
Міжнароднага дня супрацьстаяння гамафобіі, была 
закліканая прыцягнуць увагу да праблемаў ЛГБТ-
супольнасці (лесбіянак, геяў, бісэксуалаў, транссэк-
суалаў), а таксама разбурыць міфы адносна сэкс-
меншасцяў.

Кампанія дала магчымасць беларусам нетрады-
цыйнай арыентацыі гучна заявіць пра свае правы. У 

выніку, за адзін месяц Бела-
русь пачула пра «каляровую» 
супольнасць болей, чым за 
папярэднія гадоў дзесяць. 
Дзякуючы мноству квір-ве-
чарын з вольным уваходам, 
значная колькасць беларусаў 
атрымала магчымасць разабрацца ў «нязручнай» 
тэме і параўнаць становішча ЛГБТ-супольнасці ў 
сваёй краіне і ў свеце. Акрамя таго, у Беларусі па-
чала працу першая ў СНД камісія па правах лесбія-
нак, геяў, бісэксуалаў і транссэксуалаў.

Месяц супраць гамафобіі стаў лакмусавай па-
перкай, якая спраўдзіла ўзровень талерантнасці 
беларускага мастацкага і палітычнага свету. У 
адрозненне ад большасці палітыкаў, творцы гэтую 
праверку з годнасцю вытрымалі. Многія беларус-
кія музычныя і літаратурныя зоркі — такія як Кася 
Пытлева ці Валярына Кустава — не толькі выказалі-
ся ў падтрымку людзей іншай сэксуальнай арыен-
тацыі, але і ўзялі актыўны ўдзел у арганізацыі ды 
мерапрыемствах кампаніі.

3. На праСтор, На шыроКі праСтор!

Міжнародны арт-фестываль нетрадыцыйнага 
мастацтва «Дах-9» у жніўні-верасні прарваў доўга-
тэрміновую блакаду ў сферы сучаснага беларуска-
га і сусветнага мастацтва. Упершыню актуальнага 
мастацтва было так шмат і ў адным месцы. Здаец-
ца, беларускім творцам урэшце надакучыла жыць 
у межах рэдкіх выстаў ды захацелася еўрапейскага 
размаху. І раптоўна аказалася, што сувязяў і ма-
тэрыялу для працяглага мастацкага форуму ў нас 
больш чым дастаткова.

Усяго ў арт-фестывалі ўзялі ўдзел каля 150 
творцаў з 11 краін свету: мастакоў, перформераў, 
бардаў, літаратараў і г. д. Ідэя сабраць іх у адным 

валяНціН аКудовіч На воКладцы КалЕНдара «КаНЕц Словаў»
аКцыя «дЗЕНь маўКлIваСцI» падчаС КампаНII мЕСяц Супраць ГамаФоБII, 
Фота: юлія міцКЕвіч

На ўдЗЕл у рыЗыКоўНыХ эратычНыХ ЗдымКаХ падпіСаўСя 

Нават СалідНы ФілоСаФ валяНціН аКудовіч, яКі Стаў 

Сімвалам праЕКту, трапіўшы На воКладКу выдаННя
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Культура: топ-5

чИтайтЕ 
таКжЕ 

На СайтЕ «Новая эўропа»

WWW.N-EURopE.EU

СЕрГЕй НИКолюК

Спасти 
капитализм 
от капиталистов

КаСя Клёш

одним удиви-
тельным больше, 
или о шансах и 
возможностях 
молодого кино

мИХаСь 
ИльИНСКИй

Не догнать, 
так хоть пробежаться

пИтЕр СИНГЕр

должны ли 
роботы 

иметь права?

будынку належала перформеру Змітру Юркевічу і 
мастаку Алесю Родзіну. Дапамог рэалізаваць заду-
му Беларускі саюз мастакоў.

Форум цягнуўся амаль месяц і выклікаў супярэчлі-
выя водгукі з боку крытыкаў ды публікі адносна 
арганізацыі і дасканаласці канцэпцыі праекту. Але 
згода ў тым, што фестываль — справа вартая, і яе 
трэба працягваць, была адзінадушнай. Што б там 
ні было, а «Дах-9» дапамог шмат якім таленавітым 
творцам, у першую чаргу беларускім, прэзентаваць 
сваё мастацтва, а шырокаму грамадству — гэтае 
мастацтва пабачыць. У выніку, «Дах-9» стаўся 
самым вялікім у гісторыі Беларусі фестывалем 
нефармату, да таго ж падтрыманым дзяржавай, і 
дапамог айчыннаму мастацтву зрабіць ладны крок 
у бок сусветнага.

4. Словы NoT dEad

Нарцысічны праект айчынных пісьменнікаў 
«Канец словаў», ідэя якога належыць літаратарцы 
Марыйцы Мартысевіч, стаў кіўком у бок глянцу, поп-
культуры ды эротыкі. Расчараваўшыся ў словах, 
беларускія творцы зрабілі выбар на карысць нату-
ры і выпусцілі ў свет каляндар са сваімі аголенымі 
целамі.

На ўдзел у рызыкоўных эратычных здымках пад-
пісаўся нават салідны філосаф Валянцін Акудовіч, 
які стаў сімвалам праекту, трапіўшы на вокладку 
выдання. У выніку гламурнага пазбаўлення цнат-
лівасці беларускай літаратуры, чытаць Хадановіча 
мусіла пачаць нават Люся Лушчык. Не ведаю, як 
там наконт Люсі, але шуму аўтары праекту нарабілі. 
Маральны, эстэтычны ды гендэрны аспекты кален-
дара абмяркоўвалі нават людзі, нібыта далёкія ад 
літаратурнага свету. А чаму голыя? А чаму ў жа-
ночых чаравіках? А чаму толькі мужчыны?

Жаданы вынік — піяр (белы ці чорны) суб’ектаў 
айчыннай літаратуры — быў дасягнуты. Цяпер 
застаецца толькі гадаць, стане «голы» каляндар 
размінкай літаратараў перад заваяваннем мадэль-
нага бізнесу ці ўсяго толькі насценным сведкам 
гарэзлівага эксперыменту? Зрэшты, тэксты ў «Кан-
цы словаў» усё ж ёсць.

5. пляцоўКа для туСоўКі

Адкрыццё ў кастрычніку галерэі сучаснага мас-
тацтва «Ў» стала натуральным працягам тэндэнцый 
да з’яднання і міжнародных стасункаў. Праект узнік 
на месцы былога пункту здачы шклотары і стаў 
адказам еўрапейскай модзе чыніць арт на закіну-
тых фабрыках. Замест пустой бутэлькі нашчадак 
вядомай «Падземкі» прапанаваў суайчыннікам 
актуальную беларуска-замежную творчасць.

На задуму арганізатараў, сярод якіх Ганна Чыста-
сердава ды Валянціна Кісялёва, галерэя збіраецца 
стаць інтэлектуальным «Дыснэйлэндам» для бела-
русаў, спалучыўшы пад стылёвай абгорткай рэлакс, 
адукацыю і бізнес. Для гэтага ёсць усе ўмовы: 
вольны ўваход, зручны графік, сучасныя тэхналогіі 
ды імпэт арганізатараў.

***
Як бачым, складаны год не перашкодзіў белару-

сам яднацца, адстойваць свае правы, наладжваць 
кантакты, шакавацца ды тусавацца. Галоўнае ж 
дасягненне культурніцкай сферы сёлета — прарыў 
беларускамоўнага мастацтва да шырокай публікі. 
Падобна, што самаізаляцыя беларускіх творцаў 
паціху аджывае. А інфармацыйны вакуум, створаны 
мастацкім застоем апошніх гадоў, напаўняецца но-
вымі ідэямі ды актуальнымі формамі іх рэалізацыі.

http://n-europe.eu/article/2009/12/21/spasti_kapitalizm_ot_kapitalistov
http://n-europe.eu/article/2009/12/18/odnim_udivitelnym_bolshe_ili_o_shansakh_i_vozmozhnostyakh_molodogo_kino
http://n-europe.eu/article/2009/12/15/ne_dognat_tak_khot_probezhatsya
http://n-europe.eu/article/2009/12/19/dolzhny_li_roboty_imet_prava
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In Memoriam

потери 

уходящего года

Богдан андрейчик

анализируя события 2009 года, невозможно 
не написать о тех выдающихся и талантливых, 
которых, к большому сожалению, больше нет 
с нами. Кажется, что в этом году из жизни ушли 
действительно яркие личности современности. 
«Новая Еўропа» вспоминает некоторых из них 
с надеждой на то, что уходящий год обойдется 
без других утрат.

Если 2009 обошелся без глобальных катастроф 
и катаклизмов, то как будто «восполняя» пробел 
лишил жизни самых ярких и талантливых

владИмИр ФурС 
(20.06.1963 – 04.06.2009)

4 июня академическое сообщество Беларуси 
понесло невосполнимую утрату. Умер Влади-
мир Фурс — выдающийся философ, социальный 
теоретик, интеллектуал, необыкновенно светлая 
личность, успешный организатор, образцовый 
педагог.

В 1985 году В. Фурс закончил отделение филосо-
фии Белорусского государственного университета, 

в 1989 г. защитил кандидатскую диссертацию.  
В 1988–2002 гг. работал на кафедре философии  
и методологии науки философско-экономического 
факультета БГУ. В 2002 г. защитил докторскую 
диссертацию в Санкт-Петербургском государ-
ственном университете. С 2002 г. — профессор 
Европейского гуманитарного университета, с 
марта 2009-го — заведующий cектором научных 
исследований ЕГУ. Создатель и руководитель 
магистерской программы «Социальная теория 
и политическая философия», инициатор и руко-
водитель ряда региональных и международных 
научно-исследовательских и образовательных 
проектов. Автор четырех монографий и более ста 
публикаций на белорусском, русском, украинском, 
английском, литовском и французском языках. Ли-
дер нового для отечественной мысли направления 
социальной теории, внесший значительный вклад 
в развитие философии и социальных наук Белару-
си и региона.

Фото: belintellectuals.eu

СЕрГЕй паНьКовСКИй 
(25.04.1956 – 13.06.2009)

13 июня ушел из жизни известный белорусский 
политолог Сергей Паньковский. Он был одним из 
основателей экспертного сайта «Наше мнение», а 
также Белорусского института стратегических ис-
следований и Восточноевропейской школы полити-
ческих исследований.

В 1982 году С. Паньковский окончил Минский го-
сударственный педагогический институт (диплом по 

http://nmnby.eu/
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специальности «История и французский язык»). В 
1991 г. защитил кандидатскую диссертацию по спе-
циальности «История философии». Советник пред-
седателя Верховного Совета РБ (1992–1993), декан 
франко-белорусского факультета политических и 
административных наук Европейского гуманитар-
ного университета (1994–2001), советник ректора 
ЕГУ (2001–2004), вице-президент и руководитель 
департамента политических исследований ОО «Со-
циальные технологии» (2002–2005). С 2003 г. — 
руководитель интернет-проекта «Наше мнение». 
Автор работ по истории западноевропейской 
философской и политической мысли. Инициатор и 
руководитель ряда региональных и международ-
ных научно-исследовательских и образовательных 
проектов. Председатель совета Восточноевропей-
ской школы политических исследований. Кавалер 
ордена Академических пальм (Франция).

Фото: soc-by.livejournal.com

олЕГ яНКовСКИй 
(23.02.1944 – 20.05.2009)

Актер театра и кино, режиссер, народный артист 
СССР и лауреат Государственных премий СССР и 
РФ. Наибольшую известность ему принесли роли в 
фильмах «Щит и меч», «Служили два товарища», 
«Тот самый Мюнхгаузен», «Полеты во сне и наяву», 
«Ностальгия». Среди театральных работ самыми 
яркими стали роли в спектаклях «Идиот», «Чайка», 

«Шут Балакирев» и др. Последней работой Янков-
ского стала роль митрополита Филиппа в фильме 
Павла Лунгина «Царь». Специально для этого была 
изготовлена точная копия нательного креста, кото-
рый носил митрополит, а после съемок Янковский 
попросил Ивана Охлобыстина этот крест освятить. 
Фильм «Царь» был показан на Каннском фести-
вале за три дня до смерти актера. Умер он от рака 
поджелудочной железы.

Фото: rusf.ru

майКл джЕКСоН 
(29.08.1958 – 25.06.2009)

Смерть Майкла Джексона стала, пожалуй, самой 
неожиданной и сенсационной в этом году. Каза-
лось, что король поп-музыки — это легенда, кото-
рая будет жить вечно. Будучи седьмым ребенком 
в семье Джексонов, певец дебютировал в составе 
группы «The Jackson 5», но уже через несколь-
ко лет начал сольную карьеру. Черная фетровая 
шляпа, белая перчатка на правой руке и «лунная 
походка» стали его фирменным стилем. Альбом 
Джексона «Триллер», вышедший в 1982 году, до 
сих пор остается самым продаваемым альбомом в 
мире. Достижения Майкла Джексона зафиксирова-
ны и в «Книге рекордов Гиннеса»: он получил зва-
ние «Самого успешного артиста всех времен», 13 
премий «Грэмми», 13 его хитов стали № 1 в США, а 
750 млн. его записей были проданы по всему миру. 

Это первый и единственный на сегодняшний день 
артист, который добился такой известности.

Фото: novoskop.ru

ваСИлИй аКСЕНов 
(20.08.1932 – 06.07.2009)

Советский, российский и американский писатель, 
долгое время находившийся в опале и вынужден-
ный жить за границей. Когда Аксенову не было и 
пяти, его родителей арестовали и отправили в ла-
геря. Некоторое время Василий рос в детском доме 
для детей заключенных, позже жил у дяди, а после 
освобождения матери приехал к ней в Магадан, где 
та проживала в ссылке. Все эти события позже на-
шли отражение в его книгах. Среди известных его 
произведений — «Ожог», «Остров Крым», «Золо-
тая наша Железка», а также трилогия «Московская 
сага», которая была экранизирована в 2004 году. 
В 1980 году писатель выехал по приглашению в 
США, после чего его вместе с женой Майей Кармен 
лишили советского гражданства. До 2004 года он 
жил в Америке, преподавал русскую литературу в 
университете Дж. Мейсона. Последние годы Ак-
сенов жил с семьей во французском Биаррице и в 
Москве. Скончался в Москве после продолжитель-
ной болезни.

Фото: gzt.ru
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вИталИй ГИНЗБурГ 
(04.10.1916 – 08.11.2009)

Физик-теоретик, академик РАН, доктор физико-
математических наук. В 2003 году получил Нобе-
левскую премию по физике за вклад в развитие 
теории сверхпроводимости и сверхтекучести. На 
счету ученого более 400 научных статей и около 
10 монографий по теоретической физике, радио-
астрономии и физике космических лучей. Среди 
разработок Гинзбурга — полуфеноменологическая 
теория сверхпроводимости, которую он создал 
вместе с Л. Д. Ландау, а также теория переходного 
излучения, возникающего при пересечении части-
цей границы двух сред (разработана совместно с И. 
М. Франком). Гинзбург считался самым известным 
публичным атеистом: в июле 2007 года выступил 
одним из авторов «Письма десяти академиков» — 
обращения, в котором ученые выразили свою 
обеспокоенность «возрастающей клерикализацией 
российского общества». Умер от сердечной недо-
статочности после длительной болезни.

Фото: rferl.org

мИлорад павИч 
(15.10.1929 – 30.11.2009)

Сербский поэт и писатель, творивший в стиле 
постмодернизма и магического реализма. После 
окончания университета несколько лет он занимал-

ся преподаванием, позже начал писать в газеты 
и заниматься переводами стихов с европейских 
языков. Одним из самых известных его произве-
дений считается роман «Хазарский словарь». В 
2004 году Павич был номинирован на Нобелевскую 
премию по литературе. Писатель владел нескольки-
ми языками и перевел на сербский язык Пушкина и 
Байрона. Скончался на 81-м году жизни от инфарк-
та миокарда.

Фото: banjig.net

вячЕСлав тИХоНов 
(08.02.1928 – 04.12.2009)

Актер, герой Социалистического Труда, Народ-
ный артист СССР, воплотивший образ идеального 
разведчика. Дебютная работа Тихонова в фильме 
Сергея Герасимова «Молодая гвардия», где он 
сыграл роль Володи Осьмухина, принесла ему 

успех. Однако настоящую популярность и извест-
ность актер получил после роли разведчика Иса-
ева-Штирлица в телесериале Татьяны Лиозновой 
«Семнадцать мгновений весны». Тихонову было 
присвоено звание Народного артиста СССР, а два 
года спустя актер был награжден Государственной 
премией РСФСР им. братьев Васильевых. Другие 
яркие фильмы с участием актера — «Дело было в 
Пенькове», «Война и мир», «Доживем до понедель-
ника», «Они сражались за родину», «ТАСС уполно-
мочен заявить…» и др.

Фото: pravda.ru

пЕтр вайль 
(29.09.1949 – 07.12.2009)

Российский и американский журналист, радио-
ведущий, писатель, который на протяжении многих 
лет работал в соавторстве с журналистом Алексан-
дром Генисом. Вайль окончил редакторский фа-
культет Московского полиграфического института, 
а в 1977 году эмигрировал в США. Последние 15 
лет проживал в Праге, работал главным редакто-
ром Русской службы радио «Свобода». Писатель 
и журналист Петр Вайль был членом-основателем 
Академии русской современной словесности, вхо-
дил в редсоветы журналов «Иностранная литерату-
ра» и «Знамя». Последний год писатель находился 
в состоянии комы, вызванной инфарктом.

Фото: vokrugsveta.ru


